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قیمت سکه و ارز ) به تومان(

از دست رفتن صدها هزار شغل
 با کارشکنی وزیر صنعت

جوان
اين روزنامه درباره علت افزايش قاچاق کالا نوشت: رئيس سازمان تعزيرات 
حكومتي در حالي قاچاق 22ميليارد دلاري کالا به کشور را مهم ترين دليل 
بيــكاري بيش از 2ميليون جوان ايراني عنــوان مي کند که دولت يازدهم از 
ارديبهشــت سال گذشــته تا کنون اصلاحيه آيين نامه مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز را تدوين نكرده اســت و همين امر موجب شــده سالانه 22ميليارد دلار 
کالاي قاچاق که تقريباً يك ســوم حجم تجارت خارجي به شمار مي رود در 

کشور عرضه شود.
به گزارش »جوان«، سالانه در حدود 22ميليارد دلار کالا به ايران قاچاق 
مي شــود که اگر هر دلار را 3 هزار و 500 تومان حساب کنيم، ارزش ريالي 
قاچاق به ايران حدود 77 هزار ميليارد تومان مي شود. به عبارتي قاچاق کالا 
به ايران موجب زيان ســالانه هر ايراني به ميزان يك ميليون تومان مي شود؛ 
موضوعي که عضو ناظر مجلس در ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز مي گويد 
به علت عدم اجراي قانون توســط دولت، مبارزه با قاچاق کالا در کشور مختل 

شده است.
درحالي مسئولان آمار رسمي قاچاق در کشور را سالانه 22 ميليارد دلار 
اعلام مي کنند که بنا به  گفته رئيس ســازمان تعزيرات حكومتي به ازاي هر 
يك ميليــارد دلار قاچاق حدود 100هــزار نفر و در مجموع 2/2 ميليون نفر 
به دليل قاچاق بيكار مي شوند، بدين ترتيب به نظر مي رسد قاچاق علت اوليه 

بيكاري بيش از 2ميليون ايراني است...
از سوي ديگر عضو ناظر مجلس در ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز معتقد 
اســت: وزارت صنعت مكلف بوده تا ارديبهشت۹3 آيين نامه مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز را تدوين و به تصويب دولت برســاند اما قانون را اجرا نكرده است. 
به گفته پورابراهيمي برخي اعضاي دولت معتقدند قانون مبارزه با قاچاق کالا 

و ارز بايد معطل بماند.
اشــاره پورابراهيمي به وزير صنعت و معدن است که ارديبهشت ۹3 در 
نامه اي به رئيس جمهور پيشنهاد داده بود اجراي قانون حداقل به مدت دو سال 
مسكوت نگه داشته شود تا در اين مدت دولت لايحه اي جديد تنظيم و تقديم 
کند. نعمت زاده قبل از اين قانون هم اجراي طرح شبنم را متوقف کرده بود.

به گفته وي با اجراي شناسه رهگيري حداقل 50درصد قاچاق کالای کشور 
معادل 12ميليارد دلار کالا کاهش مي يابد.

اگر پيش بيني پورابراهيمي درست باشد، عدم  اجراي شناسه کالا و رهگيري 
سالانه موجب ورود 12ميليارد دلار کالاي قاچاق به کشور مي شود. در صورتي 
که اين 12ميليارد دلار کالا با کالاهاي توليد داخل جايگزين شــود، صدها 
هزار شغل ايجاد مي شود و اگر اين 12ميليارد دلار کالا از طرق رسمي وارد 
کشور شوند بنا بر محاسبه بيات معاون سابق ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، 
30 درصد مبلغ قاچــاق يعني 11هزار ميليارد تومان درآمد گمرکي نصيب 

دولت خواهد کرد.
شیوه جدید بانک ها برای وصول مطالبات معوق!

شرق
شــرق نوشت:  به تازگی بانك ها بدون اطلاع دست در حساب مشتريانی 
می کنند که بدهكار نظام بانكی محسوب می شوند. شيوه کار هم به اين شكل 
است که اگر فردی از بانكی وام گرفته باشد و به هر دليلی اقساط آن وام معوق 
شده باشــد، بانك رأسا اقدام می کند و بدون اطلاع به حسابی دست می برد 
که وام گيرنده در آن پول دارد. اين شيوه که به نوعی وصول مطالبات معوق 
از مشتريان بدهكار است، بيشتر زمانی رخ می دهد که فرد، هم وام را از يك 
بانك گرفته باشد و هم حسابش در همان بانك باشد؛ البته درصورتی که فرد 
حســابش در يك بانك و وامش از بانك ديگری باشــد، باز هم امكان وصول 

مطالبات برای بانك ها وجود دارد.
ايــن موضوع زمانی رخ می دهد که دو بانــك با هم تفاهم نامه همكاری 
امضا کرده باشند و در وصول مطالبات يكديگر را با برداشت از حساب ها ياری 
کنند. در وصول مطالبات معوق، اما مؤسسه های مالی و اعتباری بدون مجوز 
پيشروتر هستند و روش های جالب تری هم دارند. برخی از اين مؤسسات در 
وصول مطالبات معوق دست در حساب افراد درجه يك بدهكار هم می برند. 
در اينكه بانك ها يا مؤسسات مالی حق دارند برای وصول مطالباتشان براساس 
قانون اقدام کنند شكی نيست، اما تكليف مشتری مداری بانك ها چه می شود؟

درآمد هدفمندسازی یارانه ها
در جیب شرکت های دولتی

وطن امروز
اين روزنامه درباره سرنوشت درآمدهای حاصل از افزايش قيمت حامل های 
انرژی نوشــت:  شرکت های فروشنده حامل های انرژی مثل شرکت های برق 
و آب منطقه ای و شــرکت های مربوط به توزيــع بنزين و گازوئيل در دولت 
گذشــته موظف بودند مبلغ حاصل از فروش انــرژی را به خزانه دولت واريز 
کنند و دولت پس از کســر مبالغ حاصل از افزايش قيمت حامل ها را کسر و 
مابقی را به شــرکت ها بازگرداند. اين کاری بود که ظرف 2 ســالی که دولت 
دهم هدفمندی را اجرا می کرد، انجام شــده بــود اما پس از روی کار آمدن 
دولت يازدهم کل مبالغ مستقيما به حساب شرکت ها واريز می شود و چيزی 

به يارانه اختصاص نمی يابد.
دکتر علی ذبيحی، قائم مقام وزير اســبق نيرو گفت: »مصيبت عظمی« و 
»شب عزای هيات دولت« تعابير بيژن زنگنه و علی طيب نياست که اوج نگاه 
منفی دولتمردان و ناخرســندی آنها از بازتوزيع  منابع حاصل از هدفمندی 
يارانه ها در ميان مردم را نشان می دهد. وی افزود: مسؤولان دولت می گويند 
برای پرداخت يارانه 44 هزار و 500 تومانی با مشكلات بسيار زيادی روبه رو 
هستند، اين در حالی است که دولت يازدهم طی 2 سال گذشته در چندين 
مرحله اقدام به افزايش شديد قيمت حامل های انرژی کرده و درآمدهای دولت 
از اين محل افزايش قابل توجهی يافته است. ضمن اينكه در حافظه افكار عمومی 
ثبت است که دولت دهم با وجود ثابت نگه داشتن قيمت حامل های انرژی بعد 
از اجرای هدفمندی به راحتی و با اشتياق منابع حاصل از هدفمندی يارانه ها را 
در ميان مردم تقسيم می کرد و سخنی از عزای دسته جمعی هيات دولت به 
ميان نمی آورد بلكه شب پرداخت يارانه ها شب جشن ملی مردم و دولت بود.
ذبيحی گفت: سوال اين است که مشكل دولت يازدهم در پرداخت يارانه 
به مردم از کجا ناشی می شود؟ چرا که در رابطه با هدفمندی يارانه ها و منابع 
آن، برنامه خيلی دقيق و کارشناســی شــده بود. بدون اينكه ريالی از منابع 
دولت هزينه شود دولت برنامه ريزی و هماهنگی کرد به ميزانی که حامل های 
انرژی را افزايش می دهد مبلغ به دســت آمده را به طور عادلانه بين اقشــار 

مختلف مردم تقسيم کند.
استاد دانشگاه شهيد بهشتی يادآور شد: البته بايد ديد چرا جريانی خاص 
از ابتــدا با اين طرح مخالف بــود و از هر فرصتی برای به اجرا در نيامدن آن 
اســتفاده می کرد. وی خاطرنشان کرد: دولت فعلی اساسا با پرداخت يارانه ها 
مخالف بوده و هست لذا از ابتدا بدون اينكه موضوع را کارشناسی کند و طرح 
بهتری را ارائه کند با اقدامات نســنجيده مصوب کرد شرکت های مربوط به  
وزارتخانه های نفت و نيرو مبلغی را به خزانه نريزند و مستقيما مبالغ فروش 

حامل های انرژی را دريافت کنند. 
در واقع دولت بين مشكلات مردم و شرکت های مربوط، شرکت ها را در 
اولويت قرار داد، پس  طبيعی اســت که دولت در پرداخت يارانه ها با مشكل 
مواجه می شود و اين مشكلی بود که ابتدا خود دولت برای خودش درست کرد 
تا دليلی باشد برای اينكه دولت جوابگوی پرداخت يارانه به همه نيست و فضا 
را ببرند به سمتی که بگويند چه لزومی دارد يك بخشی از مردم يارانه بگيرند.

اقتصاددرآینهرسانهها

رئیس اتحادیه اغذیه فروشان:

هیچ نیازی به ورود فست فودهای بیگانگان نداریم

قیمت بازارنوع سکه
۹0۹000سكه تمام طرح جديد
۹08000سكه تمام طرح قديم

467000نيم سكه
247000ربع سكه

166000گرمی
۹2760هر گرم طلای 18 عيار

نوع ارز
3510دلار
3815يورو
5300پوند

۹56درهم

علی رغــم اعلام دولت مبنی 
بر آغاز اجرای طرح خرید کالای 
ایرانی، بانک ها عنوان کردند هنوز 
شیوه نامه پرداخت وام این طرح به 

سیستم بانکی ابلاغ نشده است.
به گــزارش تســنيم، روز جمعه 
بانك مرکزی و وزارت صنعت، معدن 
و تجارت با صدور اطلاعيه مشــترکی 
آغــاز اجرای طرح خريد کالای ايرانی 
را اعلام کردند. بر همين اساس کارت 
خريد کالای ايرانــی، ابزاری اعتباری 
است که توسط بانك های کشور برای 
عموم مردم که درآمد مشخص و ثابتی 
دارند، صادر شده و دارنده آن می تواند 
تا سقف تعيين شــده که متناسب با 
درآمد ماهيانه و حداکثر معادل يكصد 
ميليون ريال خواهد بود، کالاهايی را 
که فهرست آنها توسط وزارت صنعت، 
معدن و تجارت تعيين شــده است، 

خريداری کند.
در فــاز اول اجــرای طرح قرار بر 
اين شده تا حسب تقاضای امور اداری 
دستگاه ها، شــرکت ها و صندوق های 
بازنشستگی از بانك های عامل پرداخت 
حقوق کارکنــان، فرم هايی در اختيار 

آنــان قرار گيــرد که بــه کارکنان و 
مستمری بگيرانی که مايل به دريافت 
کارت خريد کالای ايرانی هستند، ارائه 
شود. پس از تكميل و ارسال فرم های 
درخواست متقاضيان توسط دستگاه ها، 
شرکت ها و صندوق  های بازنشستگی، 
بانك های عامل کارت ها را صادر کرده و 
از طريق دستگاه های مربوطه در اختيار 

متقاضيان قرار می دهند.
اين موضوع در حالی اعلام شــده 
که ديروز )شنبه( شعب بانكی به هيچ 
عنوان تقاضای دستگاه ها و شرکت ها 
جهت دريافت کارت خريد کالا برای 
کارکنــان آنها را قبــول نمی کردند. 
کارمنــدان بانك هــا می گفتند هنوز 
شــيوه نامه اجرای اين وام به سيستم 
بانكی ابلاغ نشــده و ما به هيچ عنوان 

درخواستی را دريافت نمی کنيم.
اعتراض به فهرست کالاهای 

منتخب
رئيس انجمن صنايع نســاجی با 
انتقاد از فهرست منتشر شده با عنوان 
کالاهای منتخــب وزارت صنعت در 
بســته خروج از رکــود دولت، گفت: 
بسياری از برندهای معروف و توليدات 

باکيفيت در اين ليست قرار ندارند که 
در اين مورد در حال تهيه  نامه اعتراضی 
برای ارسال به وزارت صنعت هستيم.

محمــد مــروج در گفت وگــو با 
به  خبرگــزاری فــارس، در واکنش 
فهرست منتشر شده از اسامی برندهای 
منتخب وزارت صنعت برای عرضه کالا 
در قالب بســته خروج از رکود دولت، 
اظهار داشت: معلوم نيست اين ليست 
توســط چه افرادی تهيه شده که در 
آن نامی از برندهای معروف و توليدات 
باکيفيت پوشــاک و فرش ماشينی و 
ديگر محصولات نساجی وجود ندارد.

وی ادامه داد: فهرســت کالاهای 
منتخب توســط موسســه ای به نام 
مجمع ملی کارآفرينان تهيه شده که 
اين مجمع نه نماينده کارگر، نه نماينده 

کارفرما و نه نماينده بازار است.
وی تصريح کرد: نماينده کارآفرينان 
درواقع کانون عالی کارفرمايان است و 

نه مجمع ملی کارآفرينان.
مــروج با بيــان اينكــه در تهيه 
فهرســت کالاهــای منتخــب هيچ 
انجمن نساجی صورت  از  نظرسنجی 
نگرفته اســت، گفت: ما طی يكی دو 

روز اخير از جزئيات اين فهرست مطلع 
شــديم و با توجه به اينكه بسياری از 
کالاهای با کيفيت داخلی در اين ليست 
قرار ندارند، در حال تهيه اعتراضی با 
هماهنگی کانون عالی کارفرمايان برای 

ارسال به وزارت صنعت هستيم.
وی تصريــح کرد: در ايران حدود 
هــزار واحد توليدی فرش ماشــينی 
فعال هستند که نام برندهای معروف 

در فهرست دولت درج نشده است.
بــه گفته رئيــس انجمن صنايع 
نساجی، انواع پوشاک بسيار مرغوب در 
کشور توليد می شود که نام اين برندها 
نيز در فهرست کالاهای منتخب وزارت 

صنعت نيامده است.
وزارت صنعــت فهرســتی از نام 
کالاهــای منتخب و فروشــگاه های 
عرضه کننده آنها برای عرضه در قالب 
بسته خروج از رکود دولت منتشر کرده 
که کارمندان دولت و بازنشســتگان 
می تواننــد با اســتفاده از کارت های 
اعتباری 10 ميليون تومانی نســبت 
به خريد اقســاطی ايــن محصولات 

اقدام کنند.
بر اساس اين گزارش در ساير اقلام 

معرفی شده مانند لوازم خانگی، صنايع 
الكترونيك و... نيز توليدکنندگان بسيار 
محدودی گنجانده شــده اند که بدون 
ترديد ايجاد تقاضا بــرای اين برندها 

اقتصاد را از رکود خارج نمی کند.
اقساط وام خودرو 

و کارت اعتباری
در همين حال ســيدعلی اصغر 
اعتبارات  مديرکل  صادقی  ميرمحمد 
بانك مرکزی در خصوص تســهيلات 
خريــد خودرو و کارت اعتباری اظهار 
داشــت: برای خريد خــودرو و کارت 
اعتباری نيازی بــه مراجعه مردم به 
بانك ها نيست بلكه متقاضيان بايد به 
نمايندگی های مجاز که در سايت بانك 
مرکزی و وزارت صنعت اعلام می شود 

مراجعه کنند. 
وی افزود: فهرست نمايندگی های 
مجاز و مشــمول اين طرح در جلسه 
نهايی امروز با خودروسازان مشخص 
خواهــد شــد و از روز 18 آبان مردم 
می توانند به نمايندگی ها مراجعه کنند.
مديرکل اعتبارات بانك مرکزی در 
خصوص اقساط وام خودرو گفت: با نرخ 
سود 16 درصد قسط ماهيانه 708 هزار 

تومان و نرخ سود 12 درصد 658 هزار 
تومان خواهد بود؛ البته هنوز نرخ سود 
اين تسهيلات به صورت دقيق تعيين 

نشده است.
بــه گفته وی، داشــتن اقســاط 
تســهيلات ديگــر، محدوديتی برای 

متقاضيان ايجاد نخواهد کرد.
ميرمحمد صادقــی در خصوص 
تســهيلات کارت اعتباری گفت: در 
فــاز اول افراد توســط ســازمان ها و 
دستگاه ها به بانك ها معرفی می شوند 
و افــراد با ارائه کســر از حقوق کارت 
اعتباری دريافت می کنند بنابراين در 
فاز اول کسانی که حقوق ثابت دارند 
براساس حقوق دريافتی کارت اعتباری 
اقســاط  می گيرند. وی تصريح کرد: 
کارت اعتباری 10 ميليون تومانی در 
دوره بازپرداخــت 18 ماهه 60۹ هزار 

تومان خواهد بود.
بــه گزارش فــارس، تعيين دوره 
بازپرداخــت 18 ماهه بــرای کارت 
اعتبــاری 10 ميليون تومانی درحالی 
است که شورای پول و اعتبار در مصوبه 
خود دوره بازپرداخت را 2 سال در نظر 

گرفته بود.

در نخستین روز اجرای طرح خرید کالا عنوان شد

بانک ها: هیچ درخواستی را برای پرداخت وام کالا نمی پذیریم

دیســپچینگ شرکت  مدیر 
با آغاز موج  ایران گفت  گاز  ملی 
ســرما مصرف گاز از 160 میلیون 
متر مکعب بــه 320 میلیون متر 

مکعب رسید.
به گزارش فارس منوچهر طاهری 
در يك نشست خبری با اشاره به اينكه 
براساس اطلاعات سازمان هواشناسی 
شــاهد کاهش دمای هوای کشور تا 
پايان هفته خواهيم بود، گفت: مصرف 
گاز بخش خانگی با ثبت دمای هشت 
درجه تا پايان هفته به مرز 350ميليون 

متر مكعب می رسد.
اين مقام مســئول بــا تأکيد بر 
اينكه مصرف گاز طی هفته گذشــته 
و با ورود توده هوای سرد به کشور از 
روزانه 160ميليون مترمكعب به مرز 
320ميليون متر مكعب در روز رسيده 

است، ادامه داد: در سال گذشته، 202 
ميليارد مترمكعب گاز در کشور توليد 
شده که با احتساب گاز وارداتی، اين 
مقدار بــه 207 ميليــارد مترمكعب 
رسيده است.طاهری اظهار داشت: گاز 
مصرفی کل کشور در سال ۹3 به مرز 
1۹0ميليارد مترمكعب رسيده که اين 
مقدار در سال پيش از آن، 16۹ميليارد 

متر مكعب بوده است.
بــه گفته اين مقام مســئول هم 
اکنون، 51 درصد گاز کشور از ميدان 
مشترک پارس جنوبی تأمين می شود و 
مخازن نار و کنگان، پارسيان، خانگيران 

در رتبه های بعدی قرار دارند.
طاهری خاطرنشان کرد: در سال 
۹4 توليــد گاز از مــرز 220 ميليارد 
متر مكعب عبور خواهد کرد و اين در 
حالی اســت که در سال ۹3 اين رقم 

207ميليارد متر مكعب بوده است.
مدير ديسپچينگ شرکت ملی گاز 
ايران با بيان اين که الگوی ســرمای 
امسال متفاوت و غيرقابل پيش بينی 
خواهــد بــود، گفت: گاز مــورد نياز 
بخش های مختلف مصرف در زمستان 

بــا بالاترين ضريب اطمينــان انجام 
خواهد شد.

وی با اشاره به گسترده بودن شبكه 
خطوط لوله و تأسيسات صنعت گاز، 
تأکيد کرد: اين شــرکت بدون ورود 
به حوزه تخصصی ســازمانها از جمله 

هواشناســی، بايد پيشتر از وضع هوا 
اطلاع داشته باشد تا اگر دمای عمومی 
کشور کاهش و در پی آن مصرف گاز 
افزايش يافت بتواند شبكه را در مقطع 

زمانی ياد شده، مديريت کند.
مدير ديســپچينگ شرکت ملی 
گاز ايران با بيــان اين که هم اکنون 
ذخيره گاز خطوط لوله، يك ميليارد 
متر مكعب است، اعلام کرد: از ابتدای 
امسال تاکنون بيش از 2/1 ميليارد متر 
مكعب گاز در مخازن شوريجه و سراجه 
ذخيره شده که اين مقدار سال گذشته 

1/5 ميليارد متر مكعب بوده است.
وی در ادامــه بــه تأميــن گاز 
نيروگاهها اشاره کرد و يادآور شد: در 
226 روز امسال، 42 ميليارد مترمكعب 
گاز به نيروگاه ها تحويل شده که اين 
مقدار نســبت به مدت مشابه پارسال 

بيش از 16 درصد افزايش يافته است.
طاهری ادامه داد: براساس برنامه 
و پيش بينی های انجام شــده، حجم 
تحويل گاز به اين بخش از مصرف تا 
پايان ســال به 58 ميليارد مترمكعب 

می رسد.
مدير ديسپچينگ شرکت ملی گاز 
ايران با بيان اين که بخش نيروگاهی 
سالانه در مجموع معادل 72 ميليارد 
مترمكعب ســوخت نياز دارد، اظهار 
داشت: ســوخت مورد نياز نيروگاه ها 
در ســالهای ۹2 تا ۹4 به ترتيب، 53، 
6۹ و 81 درصد از گاز تأمين شده که 
اين اعداد نشان دهنده تأمين مطلوب 
و شتابان گاز نيروگاه ها است که علاوه 
بر دلايل اقتصــادی و کاهش مصرف 
فرآورده منجر به کاهش آلودگی هوا 

نيز می شود.

شرکت ملی گاز ایران:

الگوی سرمای امسال متفاوت و غیرقابل پیش بینی است

رئیس اتحادیه اغذیه فروشان با اشاره به از خودباختگی برخی در مقابل 
برند خارجی گفت: هیچ نیازی به ورود فست فودهای بیگانگان نداریم.

اســدا... احمدی شــهريور، در رابطه با حضور برندهــای اروپايی و آمريكايی 
فســت فود در ايران پس از لغو تحريم ها، در گفت وگو با نسيم اظهار داشت: بايد 
مراقب باشــيم که امنيت غذايی خود را که با زحمت چندين ســاله ايجاد شده 

است از دست ندهيم.
وی افزود: برخی با شــنيدن يك اسم و برند خارجی دست و پای خود راگم 

می کند، در حالی که هيچ نيازی به ورود فست فودهای بيگانگان نداريم.
وی ادامه داد: کشــور ما خوشبختانه از لحاظ بحث مواد غذايی جايگاه بسيار 

خوبی دارد، درست است که برخی اوقات موادی مانند گوشت برزيلی واردکشور 
می شود اما در هر حال گوشت توليد داخلی به اندازه مصرف موجود است و نياز 
کشور را برطرف می کند. رئيس اتحاديه اغذيه فروشان گفت: الان در زمينه گوشت 
و مرغ کاملًا کشــور ما خودکفا اســت، حتی به کشورهای ديگر نيز صادرات هم 
داريم. در هر حال می توانم به جرأت بگويم وضعيت واحدهای فســت فودهای ما 

در داخل کشور از برندهايی مانند مك دونالد چيزی کم ندارد.
وی تأکيــد کرد: فســت فودهای ما چه از نظر نوع مــواد غذايی و چه از نظر 
دکوراسيون کاملًا قابل رقابت با برندهای اروپايی است از طرفی بايد توجه داشت 
که هرگز هيچ برندی که وارد کشور شود حاضر نيست مواد غذايی خود را از داخل 

کشور ميزبان تهيه کند بلكه بدون شك از کشور خودش اين مواد را خواهد آورد.
احمدی شــهريور در رابطه بابحث ماليات برارزش افــزوده ای که از مصرف 
کنندگان در فســت فودها گرفته می شود، اظهار داشت: فست فودهای زنجيره ای 
هستند که از مصرف کننده می توانند ۹ درصد ماليات بر ارزش افزوده بگيرند، که 

ما خودمان نيز به هيچ عنوان موافق چنين موضوعی نبوده و نيستيم.
گفتنی اســت حاميان مذاکره با آمريكا مدعی بودند پس از توافق هسته ای، 
واردات تكنولوژی و کالاهای ضروری به کشور تسهيل می شود اما اين روزها شاهد 
انتشار اخباری در مورد واردات اقلام مصرفی و غيرضروری همچون لوازم آرايشی، 

فست فود، نوشابه و... هستيم.

مدیرکل استاندارد استان تهران با تاکید بر قاطعیت این اداره 
کل در برخورد با متخلفین حوزه سلامت و ایمنی مردم، از توقیف 
مقادیر زیادی فرآورده غذایی غیراستاندارد، در مهر ماه خبر داد.
مسلم بيات گفت: در جريان بازرسی های بازرسان استاندارد از مراکز 
توليــد و عرضه فرآورده های غذايی، بيش از 4500 عدد کيك کاکائويی 
بــا نام تجارتی زربان فام و فورنی در واحدهای توليدی در اسلامشــهر و 
شهرک صنعتی عباس آباد،  به دليل نداشتن مجوز استاندارد، توقيف شد. 
در جريان اين بازرسی ها همچنين، 4 هزار عدد دوغ و ماست با برند باديه 
به دليل توليد در زمان  ابطال پروانه و جعل علامت استاندارد توقيف شد. 
همچنين حدود هفت هزار بسته چای سبز با نام تجارتی نيوشا توقيف شد.
وی در ادامــه افزود: در جلســات کميته علايم مهرماه اين اداره کل،  
کارشناسان غذايی پس از بررسی پرونده های اين واحدها برای فرآورده های 
قند کله شكسته در بسته بندی سلوفان با نام تجارتی قند عسلی، آرد گندم 
با نام تجارتی آرد پوئينگ، همبرگر 30 درصد گوشــت قرمز - همبرگر 
74-60 درصد گوشت قرمز - همبرگر ۹5-75 درصد گوشت قرمز با نام 
تجارتی زرگوشت، سرکه تقطيری در بسته بندی ظروف پلی اتيلن با نام های 
تجارتی دادلی - گلدست - ونوش اگين، نكتار زغال اخته - آب زرشك در 
بسته بندی  PET با نام تجارتی می ماس، خامه طعم دار )خامه عسل( در 
بسته بندی ظروف پلی استايرن با نام تجارتی به تك، پروانه کاربرد علامت 

استاندارد اجباری صادر کردند.

توقیف مقادیر زیادی مواد غذایی 
غیراستاندارد در تهران

عضو اتاق بازرگانی ایران گفت: بدنه دولت اقتصاد مقاومتی را 
نپذیرفته و درباره آن فقط حرف می زند.

اسداله عسگر اولادی در گفت وگو با فارس درباره بسته خروج از رکود 
دولت اظهار کرد: دولت در آغاز سال سوم است اما تدبيرهای اتخاذ شده اش 
پاسخگوی اميدها نبوده است. مردم هنوز اميد دارند و بسته خروج از رکود 
هم آمده اســت که البته نقايص دارد و به دليل همين نقيصه ها من اين 
بسته را کارســاز نمی بينم. وی ادامه داد: مسئله کشاورزی در اين بسته 
بســيار جای بحث دارد. درباره اينكه تكليف يارانه ها چيست اصلا بحث 

نشده و در مورد صادرات، شفاف صحبت  نشده است.
عضو اتاق بازرگانی ايران تصريح کرد: آخرين نقيصه ای که در بســته 
خروج از رکود دولت وجود دارد، مسئله اقتصاد مقاومتی است. درباره اقتصاد 
مقاومتی حرف زده شده اما بدنه دولت اقتصاد مقاومتی را نپذيرفته است و 
در حاليكه رئيس دولتمان مرتب در مورد اقتصاد مقاومتی حرف می زند.

عسگر اولادی با بيان اينكه کلمه اقتصاد مقاومتی عاريتی، کلمه تازه ای 
نيست و دولت بايد به اين نكته توجه داشته باشد افزود: اقتصاد مقاومتی 
زمانی مطرح می شود که با بحران هايی مواجه می شويم. در اقتصاد مقاومتی 
ما بايد اتكا به خارج از کشــور را کم کنيم تا آنجايی که بتوانيم بايد در 
داخل به سمت خود کفايی نيازهای واجب برويم. در حقيقت بايد اقتصاد 
را در برابر تهاجم ها مقاوم کنيم. برای اقتصاد مقاومتی سرمايه گذاری لازم 
است چون پايه اشتغال را حفظ خواهد کرد. وی در پايان گفت: دولت اهل 
مشورت گرفتن نيست و به جز ديپلماسی چيز ديگری در کارنامه ندارند 

ضمن اينكه تيم اقتصادی دولت هم ضعيف عمل کرده است.

عضو اتاق بازرگانی:

دولت درباره اقتصاد مقاومتی
 فقط حرف می زند

رئیس مرکــز تجارت جهانی 
اقتصادی  بسته های  گفت:  ایران 
دولت بــه نوعی احیــاء برنامه 
اقتصادی  شکست خورده تعدیل 

دهه 70 است.
به گزارش تسنيم محمدرضا سبز 
عليپــور در جمع مديــران و فعالان 
اقتصادی درباره بسته خروج از رکود 
دولت اظهــار کرد: بســته خروج از 
رکود بخش اصلی مشكلات اقتصادی 
کشــور را هرگز حل نمی کند. دولت 

با اعطای وام هــای 10 و 25 ميليون 
تومانــی می خواهد مردم را ترغيب به 
خريد کالا بكند. می گويند بانك ها وام 
خواهند داد به همين دليل اين پروژه از 
همين حالا شكست خورده است. مگر 
وام های سابق خريد خودرو يا ازدواج 
که مبالغشــان خيلی کمتر هم بود به 
راحتی به مردم دادند که اين وام ها را 
بدهند. اين وام ها که قرار شده به همه 
مردم هم تعلق نگيرد تورم زيادی را به 
جامعه تحميل خواهد کرد و شكست 

خود را اعلام خواهــد نمود.وی ادامه 
داد: بهبود اوضــاع اقتصادی ايران به 
برنامه ريــزی صحيح و عمل نياز دارد 
نه تدوين کردن بســته های پی درپی. 
زيرا بسته های اقتصادی دولت به نوعی 
احياء برنامه شكســت خورده تعديل 
اقتصادی دهه 70 است. مشكل اساسی 

اقتصاد ايران، دولتی بودن آن است.
رئيس مرکز تجارت جهانی ايران 
با بيان اينكه عامل گره کور مشكلات 
اقتصــادی ايران بی تدبيری های بانك 

مرکزی است ادامه داد: اهداف تاسيس 
بانك مرکزی ايران شامل 13 بند است 
که مهم تريــن آنها عبارتند از چاپ و 
نشــر اســكناس، تنظيم بازار پولی و 
داخلی  اعتبارات  هدايت کننده  ارزی، 
و خارجی پــول، کنترل تورم و حفظ 

ثبات قيمت ها.
سبزعليپور افزود: با نگاه اجمالی 
به فعاليت های چند ســال اخير بانك 
مرکزی ايران به اين نتيجه می رسيم 
که نه تنها از اهداف خود دور شــده 

بلكه بــه قلك، صــراف و طلافروش 
بزرگی برای دولت مبدل شــده است. 
بانك مرکزی به دليل نداشتن استقلال 
واقعی، همچنان به دســتورات دولت 
وابسته است و در عمل کاری جز چاپ 

اسكناس انجام نمی دهد.
وی با اشــاره به اينكه نظارت بر 
بانك ها از عهــده بانك مرکزی خارج 
شــده ادامه داد: هر جا کاری متوقف 
يا گره ايجاد شــده رد پــای بانك ها 

ديده می شود.

رئيس مرکز تجارت جهانی ايران 
درباره عملكرد اقتصــادی دولت هم 
گفت: بــا اين تيم بــزرگ اقتصادی 
در دولــت يازدهم، انتظار اين بود که 
اوضاع اکثر مشكلات و نابسامانی های 
اقتصادی به سرعت بهبود يابد اما پس 
از گذشت بيش از دو سال نه تنها اوضاع 
اقتصادی بهتر نشده بلكه ناهماهنگی، 
بی برنامگی و ســردرگمی غالب اعضا 
دولت مشــهود بوده و بلاتكليفی اين 
دولت بارزتر از دولت های قبلی است.

رئیس مرکز تجارت جهانی ایران:

بسته های دولت همان برنامه تعدیل اقتصادی دهه۷۰ است

پس از مدتها تلاش برای کاهش نرخ ســود سپرده بانکی و 
گمانه زنی ها در رابطه با نرخ آن، ســرانجام مدیران عامل بانک ها 
با کاهش 2 درصدی نرخ سود سپرده از 20 به 18 درصد موافقت 

کردند.
پس از تصميم شورای پول و اعتبار در ارديبهشت ماه سال جاری مبنی 
بر کاهش نرخ سود بانكی از 22 به 20 درصد، هم اکنون نيز به دليل کاهش 
نرخ تورم و اختلاف نسبتاً بالای آن با نرخ سود بانكی، کاهش دوباره اين 

نرخ مجدداً در دستور کار قرار گرفت.
در همين رابطه مديرعامل بانك ســپه با اشاره به اخذ دو تصميم در 
نشست روز گذشته شورای هماهنگی بانك های دولتی و خصوصی، به فارس 
گفت: باتوجه به کاهش نرخ تورم و لزوم هماهنگی با سياست های دولت و 
بانك مرکزی بانك ها بايد تلاش کنند قيمت تمام شده پول کاهش يابد. 
در همين راســتا بانك ها بر کاهش نرخ سود سپرده يكساله از 20 درصد 
به 18 درصد توافق کردند.ســيدکامل تقوی نژاد ادامه داد: تصميم ديگر 

بانك ها کاهش نرخ سود بازار بين بانكی از 26 درصد به 24 درصد بود.
بنابراين حداکثر تسهيلاتی که يك بانك به بانك مرکزی در بازار بين 
بانكی پرداخت خواهد کرد، 24 درصد اســت.در اين جلسه در مورد نرخ 
ســاير سپرده ها )زير يكسال( بحثی صورت نگرفت و بانك ها آزاد هستند 

که در اين زمينه براساس شرايط خود نرخ ها را اعمال کنند.
تصميماتــی از اين دســت که مربــوط به کاهش نرخ ســود بانكی 
هســتند، نيازمند قاطعيت و جديت در امر نظارت نيز می باشند، پيش تر 
نيز تصميماتی مبنی بر کاهش نرخ ســپرده بانكی گرفته شده بود اما به 
دلايلی چون کافی نبودن نظارت بانك مرکزی، اين تصميم ها ابتدا از سوی 
بانك های خصوصی و سپس از سوی بانك ها دور زده می شد. لذا لازم است 
که اجماعی صورت بگيرد که تصميماتی از اين دست تا پايان مرحله اجرا 

تحت نظارت کافی قرار داشته باشند.
مسئله مهم ديگری که وجود دارد اين است که هر چند کاهش نرخ 
سود بانكی و متناسب شدن آن با نرخ تورم منطقی و لازم است اما دولت 
بايد تمهيدی انديشــه می کرد تا مشخص شود که اين نقدينگی هايی که 
از کاهش نرخ سود بانكی از بانك ها خارج می شوند به کدام سمت خواهد 
رفت؟ با توجه به اينكه بنگاههای توليدی در رکود به سر می برند و بازار 
سرمايه نيز در وضعيت نامطلوبی قرار دارد لذا بيم آن می رود که نقدينگی 

آزاد شده به سمت دلالی يا عوامل غيرتوليدی سوق داده شود.

در پی توافق بانک ها اعلام شد

کاهش 2 درصدی سود سپرده بانکی
 از اول آذرماه

لوله و اتصالات  انجمن  رئیس 
پی وی ســی گفت: بســیاری از 
کارخانه های لوله سازی با 20 درصد 

ظرفیت کار می کنند.
با  فرزانــه خرميــان، در گفتگو 
»نسيم« و در رابطه با مشكلات صنف 
و اتحاديه لوله بيان داشت: 50 درصد 
کارخانه ها تعطيل شده يا فروش ندارند 
لذا در چنين شرايطی حتی واردات در 
صنعت ما هيچ گونه مفهومی نخواهد 

داشت.
وی ادامــه داد: ايــن روزها رکود 

بازار دامن تمامی اصناف به خصوص 
حدود 150 صنف وابسته به مسكن را 
گرفته است، و به همين دليل صنعت 
ما نيز که برخی از توليداتش وابســته 
به ساختمان است دچار رکود شديدی 
شده است. خرميان تصريح کرد: بخش 
ديگری از توليدات ما متعلق به مصارف 
دولتی، آب رســانی و آب و فاضلاب 
اســت، که در اين رابطه نيز به دليل 
قراردادهــای يك طرفه بخش دولتی 
وعدم پرداخت معوقات دولتی و هزينه 
پروژه ها توليدکنندگان اين بخش به 

شرايط بسيار بدی دچار شده اند.
وی افــزود: در بيشــتر مــوارد 
توليدکننــده هزينــه ای را پرداخت 
کرده، مواد اوليــه را خريداری کرده، 
توليد کرده و به پــروژه تحويل داده 
اما نتوانســته پول خودش را از دولت 
بگيرد. بنابراين دولت به بســياری از 
توليدکنندگان ما مقروض بوده و بدهی 

خود را بايد به آنان بپردازد.
اتصالات  و  لولــه  اتحاديه  رئيس 
پی وی ســی در رابطه با بسته خروج 
از رکود دولت بيان داشــت: به اعتقاد 

اقتصادی  کارشناســان  از  بســياری 
اين بســته تنها می توانــد مانند يك 
دارو و مســكن مقطعی عمل کند در 
حالی که عمده مشــكل اقتصادی ما 
به دخالت های دولــت در اقتصاد باز 
می گردد. وی افزود: اين جريان تمامی 
بخش های اقتصادی ما را در برخواهد 
گرفت، الان صنعت پتروشــيمی در 
ظاهر به بخــش خصوصی تعلق دارد 
اما در واقعيت دولتی است. تعيين نرخ 
مواد اوليه، توزيع آنها و بسياری موارد 
ديگر به شكلی انجام می گيرد که در 

جهت منافع دولت است. رئيس انجمن 
لولــه و اتصالات پی وی ســی گفت: 
دولت چون می داند که مصرف کننده 
چاره ای جز خريد ندارد، بدون مشارکت 
خصوصی هــر گونه تغييــری را که 
بخواهد انجــام می دهد. در اين ميان 
توليدکننده نيز چاره ای ندارد جز اين 
که طبق تغييرات دولت پيش برود يا 

اين که کارخانه خود را تعطيل کند.
وی ادامه داد: تمامی کارشناسان 
معتقد هستند که شايد رکود باچنين 
شيوه ای که دولت در پيش گرفته است 

مقطعی حل شود اما بدون شك آن نيز 
کوتاه مدت خواهد بود بنابراين دولت 
بايد ساختارهای اساسی را تغيير دهد.

خرميان در پايان خاطرنشان کرد: 
بيشــتر از 25 درصد کارخانه های ما 
تعطيل شــده است و مابقی نيز که به 
تعطيلی کشــيده نشده اند، تنها با 20 
درصد ظرفيت خود می توانند کار کنند. 
ما هيچ زمانــی به اندازه حالا خطوط 
برای فروش نداشتيم يعنی بسياری از 
همكاران ما کارخانه های خود را برای 

فروش گذاشته اند.

معاون شرکت توانیر مدعی شد این شرکت منحل نمی شود.
محمدرضا حقی فام در پاســخ به اين سؤال که در دستوری که وزير 
نيرو دو هفته پيش صادر کرد شــرکت مادر تخصصی توليد برق حرارتی 
تشــكيل شــد آيا اين به معنای انحلال و يا موازی کاری با شرکت توانير 
نيست؟ گفت: در واقع در تمام دنيا سه بخش اساسی توليد، انتقال و توزيع 
برق داريم پس برای اينكه تخصصی به موضوع نگاه شــود شــرکت مادر 

تخصصی توليد برق حرارتی تشكيل شد.
وی افزود: بنابراين فعلا بخش توزيع و انتقال برق تحت مديريت توانير 
قرار دارد و هر سيستمی که بخواهد اجرا شود بايد برند توانير در آن تقويت 

شود، چرا که در تمام دنيا و در داخل توانير شناخته شده است.
حقی فام تاکيــد کرد: هيچ طرحی برای انحلال توانير در وزارت نيرو 
مطرح نيست بلكه در حقيقت برای اينكه به بخش توليد برق تخصصی تر 
نگاه شود و به جذب سرمايه گذار خارجی کمك شود شرکت مزبور با حكم 
وزير نيرو تشكيل شد. معاون جديد هماهنگی توزيع شرکت توانير ادامه 
داد: در حقيقت با آمدن شرکت مادر تخصصی توليد نيروی برق حرارتی 
بحث توليد برق تخصصی تر دنبال می شود و در بخش توزيع و انتقال برق 

نيز توانير با فراغ بيشتری کار را دنبال خواهد کرد.
وی با اشــاره به اينكه مديريت شبكه برق، سابا و سانا زيرنظر توانير 
اســت و بحث انحلال توانير به هيچ وجه مفهومی ندارد، گفت: شــرکت 
مادرتخصصی توليد نيروی برق حرارتی مستقل عمل خواهد کرد و زيرنظر 
معاون وزير نيرو در امور برق و انرژی فعاليت خواهد داشــت. حقی ادامه 
داد: به هر حال با حكم چيت چيان وزير نيرو که دو هفته پيش صادر شده 

مديرعامل اين شرکت »محسن طرز طلب حال« است.

وزارت  مسئولان  درحالی که 
جهاد کشاورزی ماه هاست نسبت 
بــه واردات و عرضه غیرقانونی 
پرتقال هــای مصــری و دیگر 
انتقاد  قاچاق درکشور  میوه های 
می کنند، برخــی از تعاونی های 
اقدام  وزارتخانه  ایــن  مصرف 
مصری  پرتقال های  عرضــه  به 

کرده اند.
ورود غيــر قانونــی و عرضــه 
پرتقال هــای مصــری ماننــد ديگر 
ميوه های قاچاق مدت هاســت مورد 
انتقاد مسئولان وزارت جهاد کشاورزی 
قراردارد، چرا که به گفته آنها عرضه 
اين محصولات در بازار ميوه  و تره بار 
کشور می تواند به زيان توليد ملی تمام 

شود و به دليل نبود نظارت بر واردات 
آنها، ممكن است بيماری هايی نيز به 

همراه داشته باشند.
اما نكتــه جالــب در اين ميان 
داد  گــزارش  ايســنا  خبرگــزاری 
پرتقال هــای مصــری غيرقانونی در 
تحقيقات  موسســه  مصرف  تعاونی 
گياه پزشكی وزارت جهاد کشاورزی 
عرضه می شود و به دست پرسنل اين 

وزارتخانه می رسد!
ابوالقاسم حسن پور- مدير  البته 
کل دفتر ميوه های گرمسيری و نيمه 
گرمسيری وزارت جهاد کشاورزی در 
ايــن باره گفته بود که اين وزارتخانه  
بــا قاچاق هرگونه ميوه و محصولات 
کشــاورزی مخالف است و همچنان 

در حال مكاتبه و نامه نگاری با ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز هستيم.

ميوه هــای  دفتــر  مديــرکل 
گرمسيری و نيمه گرمسيری وزارت 

جهاد کشاورزی ادامه داده بود بيش 
از اين وزير جهاد کشاورزی نيز به وزير 
کشور نامه ای ارسال کرد تا فرمانداران 
مناطق مرزنشين از واردات پرتقال به 

شهرهای ديگر جلوگيری کنند.
وی درعين حال توضيحی درباره 
اينكه چگونه پرتقال های قاچاق سر 
از تعاونی جهاد کشــاورزی در آورده 

است، نداد.
گفتنی اســت با توجه به توليد 
بيش از چهار ميليون تن مرکبات در 
کشور که بيش از دو ميليون تن آن 
پرتقال اســت و حتی به کشورهای 
ديگــر صادر هم می شــود نيازی به 
واردات نداريــم، البته واردات ميوه و 
مرکبات سالهاســت از سوی وزارت 
جهاد کشــاورزی ممنوع اعلام شده 

است.
اما مسئولان اين وزارتخانه بايد 
جدی تر و هر چه سريع تر در راستای 

جلوگيری از قاچاق ميوه و عرضه آن با 
همراهی دستگاه های     ذی ربط از قبيل 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا، گمرکات 
استان های مرزی اقدام کند چرا که 
قاچاق ميوه هم سلامت جامعه را به 
مخاطره می اندازد و هم تهديدکننده 
باغــات ميوه از نظــر ورود احتمالی 
آفت های گياهی است که تجربه تلخ 
آن را در زمينــه آفت هــای وارداتی 
»مگس مديترانه« و »جاروک جادوگر 
ليموتــرش« داشــته ايم و هنوز هم 
پس از گذشت سالها حتی ريشه کن 
کردن درختان، باغداران تاوان آن را 
می دهند و به تبع آن جامعه مصرف 
نيــز با کاهش عرضــه محصولات و 

افزايش قيمت ها لطمه می بيند.

 خبرگزاری ایسنا اعلام کرد

عرضه پرتقال های قاچاق از طریق وزارت کشاورزی

یک مسئول:

توانیر منحل نمی شود

رئیس انجمن لوله و اتصالات پی وی سی:

بسیاری از کارخانه های لوله سازی با 2۰ درصد ظرفیت کار می کنند


